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Protokół Nr 52-09/2014 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 

z dnia 23 czerwca  2014 r. 
w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 003 

 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum i otworzyła posiedzenie.  

Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała o wpłynięciu do Komisji po podpisaniu 
porządku posiedzenia  następujących druków:  1318, 1317, 1315, 1353 oraz po 
konsultacjach z WRS zaproponowała zdjęcie punktu „Ewaluacja efektywności 
świadczeń zdrowotnych realizowanych w ramach programu „Promocji Zdrowia i 
Przeciwdziałania Wybranym Chorobom Społecznym w Gdańsku w latach 2011-2013”.  
 
 

Uwzględniając powyŜsze zmiany porządek posiedzenia przedstawia się 
następująco: 
 

1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1318 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2040  
druk nr 1317 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutów 
domom pomocy społecznej o zasięgu ponadgminnym w Gdańsku – druk nr 1290 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany nazwy Zespołu Kształcenia 
Podstawowego i Gimnazjalnego Nr 32 przy Specjalistycznym Psychiatryczno-
Neurologicznym Samodzielnym Publicznym Zespole Opieki Zdrowotnej w Gdańsku z 
siedzibą przy ul. Srebrniki 17 – druk nr 1306 

 
5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie włączenia XXV Liceum 

Ogólnokształcącego przy ul. Srebrniki 17 w Gdańsku do zespołu szkół o nazwie 
Zespół Kształcenia Podstawowego i Gimnazjalnego Nr 32  
przy Specjalistycznym Psychiatryczno-Neurologicznym Samodzielnym Publicznym 
Zespole Opieki Zdrowotnej w Gdańsku z siedzibą przy ul. Srebrniki 17. –  
druk nr 1305 
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6. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia opłaty za pobyt w Pogotowiu 
Socjalnym dla Osób Nietrzeźwych w Gdańsku – druk nr 1310 

 
7. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia 

jednostki budŜetowej Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień – druk nr 1309 
 

8. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska w 
sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Gdańsku na rok 2014 – druk nr 1315 
 

9. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wysokości i zasad udzielenia dotacji 
celowej dla podmiotów prowadzących Ŝłobki i kluby dziecięce na terenie Gminy 
Miasta Gdańska w roku 2014 – druk nr 1353 
 

10. Prezentacja nowej kadry kierowniczej w Wydziale Rozwoju Społecznego  
w zakresie działalności Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia   
 

11. Problemy rodziców wychowujących dorastające i dorosłe dzieci z autyzmem 
 
12. Wyniki badań na temat kondycji III sektora  
 
13. Stan przygotowań do pozyskiwania środków europejskich, z uwzględnieniem 

obszarów tematycznych, które są dla nas priorytetowe. 
 
14. Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja.  
 
Tak zaproponowany porządek przyjęto jednogłośnie 3 głosami „za”.  
 
     PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budŜetu 
miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1318 
 
Druk nr 1318 stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków zreferowała 
projekt uchwały w zakresie działania komisji.  
 
Przewodnicząca otworzyła dyskusję.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek komisji 
Czy dobrze zrozumiałem, Ŝe Gdańskie Centrum Profilaktyki UzaleŜnień ma 
windykować naleŜności m.in. od klientów Pogotowia Socjalnego? Bo przecieŜ nie 
kaŜdy klient Pogotowia jest uzaleŜniony. 
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków 
Gdańskie Centrum swego czasu przejęło zadania Izby Wytrzeźwień. W tej chwili te 
opłaty zostały przywrócone. Kiedy została zlikwidowana Izba Wytrzeźwień opłata 
została zlikwidowana, nie była obligatoryjna, w tej chwili prawo wprowadziło tę 
opłatę jako obligatoryjną w samorządach, maksymalna wysokość 300 zł, a nasza 
propozycja jest 150 zł. Pierwszą windykacją będzie zajmowało się Pogotowie 
Socjalne dla osób nietrzeźwych jako ten podmiot niepubliczny realizujący to 
miejskie zadanie, ale nie wszystkie zadania moŜna zlecić podmiotowi 
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niepublicznemu, część zadań musi zostać po stronie prezydenta i będzie je 
realizowało Gdańskie Centrum.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Chciałam zwrócić uwagę, Ŝe jest pozytywna odpowiedź na wniosek komisji i 
znalazły się pieniądze na bal seniora za co dziękujemy.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/227/84/2014 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2040 druk nr 1317 
 
Druk nr 1317 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków zreferowała 
projekt uchwały w zakresie działania komisji.  
 
Przewodnicząca otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/228/85/2014 – załącznik nr 7 do protokołu.  
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutów 
domom pomocy społecznej o zasięgu ponadgminnym w Gdańsku – druk nr 1290 
 
Druk nr 1290 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
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OPINIA  Nr 53-10/229/86/2014 – załącznik nr 9 do protokołu.  
 
     PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany nazwy Zespołu Kształcenia 
Podstawowego i Gimnazjalnego Nr 32 przy Specjalistycznym Psychiatryczno-
Neurologicznym Samodzielnym Publicznym Zespole Opieki Zdrowotnej w Gdańsku z 
siedzibą przy ul. Srebrniki 17 – druk nr 1306 
 
Druk nr 1306 stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska zreferowała projekt 
uchwały.  
 
Przewodnicząca otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/230/87/2014 – załącznik nr 11 do protokołu.  
 
     PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie włączenia XXV Liceum Ogólnokształcącego 
przy ul. Srebrniki 17 w Gdańsku do zespołu szkół o nazwie Zespół Kształcenia 
Podstawowego i Gimnazjalnego Nr 32 przy Specjalistycznym Psychiatryczno-
Neurologicznym Samodzielnym Publicznym Zespole Opieki Zdrowotnej w Gdańsku z 
siedzibą przy ul. Srebrniki 17.– druk nr 1305 
 
Druk nr 1305 – stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska zreferowała projekt 
uchwały.  
 
Przewodnicząca otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/231/88/2014 – załącznik nr 13 do protokołu.  
 
     PUNKT 6 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia opłaty za pobyt w Pogotowiu 
Socjalnym dla Osób Nietrzeźwych w Gdańsku – druk nr 1310 
 
Druk nr 1310 – stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  
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Karin Godziniec – Główny Specjalista w Wydziale Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Z czego wynika ta cena 150 zł? 
 
Karin Godziniec – Główny Specjalista w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Maksymalna cena opłat wynosi 300 zł ale szacujemy, Ŝe ściągalność będzie w 
granicach 30%, jeŜeli damy większą sumę ściągalność nam spadnie. Gdyby wszyscy 
płacili miasto nie musiałoby dokładać,  ale mamy szansę na to, Ŝe windykacja, 
która będzie wprowadzona odzyska tę kwotę. Kwota wynikała z opłat za pobyt w 
Pogotowiu Socjalnym 98 zł, plus część etatu z GCPU, plus materiały biurowe, plus 
część etatu z WRSu i część etatu z Wydziału Finansowego.  
 
Radna śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
A czy nie moŜna by było podnieść tej kwoty do 200 zł? 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
KaŜde podniesienie kwoty spowoduje obniŜenie zapłaty w pierwszym terminie, a to 
jest główny zysk bo windykacja kosztuje więc im więcej będziemy windykować, 
tym większe mamy koszty windykacji. Z kalkulacji wynikało, Ŝe jest to kwota, która 
daje stosunkowo największy zysk.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek komisji 
Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych będzie miała w środę 
spotkanie i wtedy będziemy ten druk opiniować. Ale uwaŜam, Ŝe nie ma sensu 
teraz przekomarzanie się i mówienie czy 200, czy 100 czy 1000 zł. My przez 6 lat 
nie pobieraliśmy Ŝadnej opłaty, mamy doświadczenia sprzed 6 lat jaka była 
ściągalność, ta kwota 150 zł jest takim wymiernym kosztem, który jest związany z 
pobytem pacjentów, z drugiej strony podnieść zawsze będzie moŜna. Za rok 
zobaczymy jaka będzie ściągalność i my na pewno będziemy tę cenę weryfikować. 
Skoro przez tyle lat Ŝadnemu radnemu nie przeszkadzało nie brać Ŝadnej opłaty, to 
teraz zrobienie opłaty zaporowej jest jakimś kuriozalnym rozwiązaniem, dajmy ten 
złoty środek i zobaczymy co będzie za rok.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za”, przy 1 wstrzymującym się – pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/232/89/2014 – załącznik nr 15 do protokołu.  
 
     PUNKT 7 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie utworzenia jednostki 
budŜetowej Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień – druk nr 1309 
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Druk nr 1309 – stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  
 
Karin Godziniec – Główny Specjalista w Wydziale Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Jak przebiegają prace przeniesienia Pogotowia z ul. 3 Maja na Srebrniki?  
 
Karin Godziniec – Główny Specjalista w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Prace są w fazie projektowej, projekt miał się zakończyć w czerwcu, potem będzie 
faza ogłaszania konkursu związanego z realizacją. Budynek B, który juŜ stoi i w 
którym aktualnie jest metadon,  będzie oddany do uŜytku pod koniec tego roku.  
Będzie tam miał miejsce i meta don, i Monar, i część będzie przeznaczona dla 
zdrowia psychicznego.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/233/90/2014 – załącznik nr 17 do protokołu. 
 
     PUNKT 8 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie 
przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w 
Gdańsku na rok 2014 – druk nr 1315 
 
Druk nr 1315 stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  
 

Karin Godziniec – Główny Specjalista w Wydziale Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/234/91/2014 – załącznik nr 18 do protokołu. 
 
     PUNKT 9 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wysokości i zasad udzielenia dotacji celowej 
dla podmiotów prowadzących Ŝłobki i kluby dziecięce na terenie Gminy Miasta Gdańska 
w roku 2014 – druk nr 1353 
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Druk nr 1353 stanowi załącznik nr 19 do protokołu.  
 

Karin Godziniec – Główny Specjalista w Wydziale Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 53-10/235/92/2014 – załącznik nr 20 do protokołu. 
 
 
     PUNKT 10 
Prezentacja nowej kadry kierowniczej w Wydziale Rozwoju Społecznego  
w zakresie działalności Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia   
 
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Mamy przyjemność gościć dzisiaj dwóch wicedyrektorów WPR, którzy wygrali 
konkursy. Jednym z nich jest pan dr Łukasz Balwicki, którego wszyscy dobrze znamy 
, poniewaŜ był członkiem naszego zespołu doradczego ds. zdrowia. Parę fajnych 
projektów udało się dzięki panu zrealizować, m.in. zdroje w szkołach, dzieci z tego 
korzystają, szkoły są zadowolone.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek  komisji 
Ja równieŜ miałem przyjemność pracować z panem dyrektorem jeszcze w 
poprzedniej kadencji kiedy wspólnie wprowadziliśmy zakaz palenia na plaŜach. 
Dziękuję za ten wysiłek w poprzedniej kadencji, co procentuje do dzisiaj.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Proszę pana dyrektora o prezentację tego co zamierza pan zrobić, jaka jest pana 
wizja pracy.  
 
Dr Łukasz Balwicki – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego ds. 
Zdrowia 
Ja równieŜ bardzo miło wspominam współpracę i myślę, Ŝe to m.in. przekonało 
mnie do tego, Ŝe samorząd jest miejscem, który moŜe mieć duŜy wpływ na zdrowie 
więc dziękuję za tę szansę i pierwsze doświadczenia. Myślę, Ŝe państwo zauwaŜyli, 
Ŝe staram się konsekwentnie dąŜyć do celu. Liczę na współpracę z państwem w 
tych obszarach, które do tej pory realizowaliśmy ale równieŜ w nowych. Dla mnie 
priorytetem będzie sfera zdrowia w szkołach. Chcemy się przyjrzeć, czy w szkołach 
są dobre warunki do tego Ŝeby dzieci były zdrowe. Będziemy chcieli przyjrzeć się 
temu jak są Ŝywione w szkole, co szkoła im zapewnia, jakie programy realizowane 
są w szkołach, chcemy to wszystko skatalogować. Chcemy teŜ zaangaŜować 
instytucje zewnętrzne i wykorzystać swoje akademickie kontakty. Niedługo  kilku 
ekspertów WHO odwiedzą Gdańsk, chciałem to wykorzystać Ŝeby się podzielić 
wiedzą. Ostatnio mocno zaangaŜowałem się w program profilaktyki rozwiązywania 
problemów alkoholowych, chcąc dodać świeŜego spojrzenia. Na pewno tym na co 



8 
 

będę mocno liczył to przyjrzenie się dostępności alkoholu wśród dzieci i młodzieŜy. 
MoŜe poszukalibyśmy nowych narzędzi do tego, Ŝeby alkohol był mniej dostępny dla 
dzieci i młodzieŜy. Myślę, Ŝe ten obszar działań antytytoniowych będę kontynuował. 
Pan prezydent sugerował, Ŝeby szczególnie przyjrzeć się seniorom. Mamy 
obowiązujący program przeciwdziałania chorobom cywilizacyjnym na 3 lata więc 
pewne obszary zostały zakreślone, chciałbym wykorzystać te działania 
niekoniecznie finansowe, ale popatrzeć na ile zdrowie jest uwzględnione w innych 
obszarach polityki miasta. 23-24 października zaplanowaliśmy sesję jak planować 
infrastrukturę publiczną, która będzie sprzyjała zdrowiu. Liczę na uwagi i sugestie 
z państwa strony w których obszarach moŜna osiągnąć sukces. 
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Mam prośbę Ŝeby przyjrzeć się dwóm tematom – pierwszy to są e-papierosy. 
Mieliśmy zgłoszenia, Ŝe młodzieŜ pali równieŜ na lekcjach. Pani prezydent 
gruntownie zajęła się tematem i szkoły wprowadziły takie zarządzenia zakazujące 
palenia e-papierosów ale pozostają inne miejsca, pali się w tramwajach, w 
windach itp. UwaŜam, Ŝe są miejsca gdzie palenie powinno być wykluczone i jest 
to rzecz, nad którą trzeba by było się zastanowić.  I druga rzecz – chciałabym Ŝeby 
zająć się sprawą uświadomienia mieszkańców, Ŝe szczepienia przeciwko grypie nie 
są szkodliwe, i są waŜne bo niezaszczepiony jeden senior powoduje, Ŝe choroba się 
roznosi na innych seniorów i tak powstaje epidemia. Proszę teraz pana dyrektora 
Szczukę o pana wizję tego co zamierza pan zrobić  w urzędzie.  
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
Po połączeniu dwóch wydziałów mamy do czynienia z prototypowym i 
innowacyjnym sposobem integracji pionowej i poziomej tematu. Zaczęliśmy od 
utworzenia i ukonstytuowania referatu analiz i strategii. Jest on zbudowany z 
takich zespołów tematycznych, w kaŜdym mamy po dwóch pracowników 
pracujących ze sobą. Jedna osoba jest osobą analityczną, druga jest osobą 
merytoryczną, razem pracują jako jeden referat i obejmują wszystkie zakresy czyli 
zdrowie, edukację, integrację społeczną. Ten zespół zaczął analizę wszystkich 
planów, programów juŜ trwających, a część w tym roku będzie nam wygasała i 
rozpoczynamy ewaluację Ŝeby przygotować się na przyszły rok. Rozpoczęliśmy teŜ 
ewaluację strategii rozwiązywania problemów społecznych bo do tego nas 
rozporządzenie obliguje, a po drugie od przyszłego roku będzie obowiązywała nowa 
strategia. Ta ewaluacja będzie wyznaczała nowe kierunki w podejściu do środków 
unijnych. Kolejna rzecz – rozpoczęliśmy przygotowania do instrukcji obiegu 
informacji, to zostało zdefiniowane przez nas jako priorytet, Ŝe byśmy chcieli Ŝeby 
powstała zintegrowana baza danych z róŜnych źródeł i to w tej chwili zaczęliśmy 
opracowywać. Chodzi nam o to, Ŝe informacja generowana w róŜnych częściach i 
róŜnych jednostkach wydziału czy urzędu muszą się spotykać tutaj na terenie tego 
referatu, Ŝeby moŜna było przygotować chociaŜby do aplikacji unijnych. Kolejne 
trzy miesiące to będzie dla mnie czas inwentaryzacji, a z drugiej strony jesteśmy 
na etapie negocjacji tzw. Fiszerów zintegrowanych inwestycji terytorialnych gdzie 
zarówno obszar zdrowotny, jak i obszar integracji społecznej i zdrowia 
psychicznego jest dosyć mocno zaznaczony i pani prezydent teŜ bierze udział w 
tych spotkaniach i im przewodniczy. To wszystko ma doprowadzić do tego, Ŝe 
wczesną jesienią mamy podjąć pracę nad programami operacyjnymi strategii 
Gdańska 20, 30 plus. Chcielibyśmy zrobić przegląd programów obowiązujących do 
tej pory, programów pracy, chcielibyśmy wychwycić dublujące się zadania, czy 
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sfery niepokryte. Rozpoczęliśmy juŜ pracę w terenie, współpracę z organizacjami 
pozarządowymi, chcemy zbierać informacje bezpośrednio z terenu dotyczące 
zapotrzebowania na projekty. Druga część to są źródła pozagminne, niezaleŜne od 
budŜetu unijnego i w tej chwili opracowujemy dla wszystkich interesariuszy 
zarówno dla seniorów, organizacji pozarządowych bazę informacji jakie to źródła 
będą, od tego roku doszły nam nowe moŜliwości takie jak Erasmus plus sport.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Te projekty składa urząd miasta, czy organizacje? 
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
ZałoŜyliśmy sobie Ŝeby w perspektywie unijnej były to konsorcja multipodmiotowe 
bo one są po pierwsze dobrze oceniane, po drugie nie wszystkie projekty powinny 
być w naszym odczuciu składane bezpośrednio przez gminę czy urząd bo chodzi o 
to, Ŝeby dobierać się tak partnersko Ŝeby były jak najbardziej efektywne. 
Konsorcjum daje nam teŜ moŜliwość wkładu ze źródeł komercyjnych. Urząd juŜ nie 
moŜe pozyskać na wkład źródeł komercyjnych od sponsora, a konsorcjum będzie 
mogło.  
 
Wioleta Uławska – Wiceprzewodnicząca Stowarzyszenia Pomocy Osobom 
Autystycznym w Gdańsku 
Jestem przedstawicielem organizacji pozarządowej. Odnośnie zintegrowanego 
systemu informatycznego, proszę mi powiedzieć czy to dotyczy pozyskiwania 
funduszy unijnych w następnym okresie programowania, czy ta współpraca ma 
dotyczyć miasta Gdańska i jednostek organizacyjnych miasta? Czy równieŜ 
jednostek organizacyjnych miasta w porozumieniu z samorządem województwa, 
które stanowi instytucję pośredniczącą? Tego faktycznie w dotychczasowym 
programowaniu nie było i tego nam brakowało, takiej pełnej informacji o tym jakie 
jest zapotrzebowanie miasta i poszczególnych grup docelowych, a jakie działania 
faktycznie są dokonywane.  
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
Zamysł był teŜ taki Ŝebyśmy zbierali te informacje na takie diagnozy, zbieramy 
informacje z terenu chociaŜby dlatego Ŝeby uniknąć sytuacji, Ŝe od nas z gminy 
jednostka podległa i urząd z jakimś konsorcjum stratują z jednego źródła 
finansowania i w jednym konkursie na przykład ze sobą konkurują. Kiedy moŜna by 
było powiększyć konsorcjum, dodać moduł programowy w jakimś projekcie i 
stanowić jedną pozycję na liście rankingowej i kaŜdy by skorzystał. Jesteśmy teraz 
na etapie regionalnych programów gwarancyjnych bo to schodzi z góry. Na pewno 
nie będziemy wymyślać kolejnego systemu informatycznego tylko chcemy to robić 
ręcznie bo tylko tak to da się robić.  
 

PUNKT 11 
Problemy rodziców wychowujących dorastające i dorosłe dzieci z autyzmem 
 

 

Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Wprowadziłam ten punkt na prośbę pani radnej Jolanty Banach, która ostatnio ma 
okazję współpracować z paniami i widzi sporo problemów, z którymi rodzice 
dorastających dzieci muszą się na co dzień borykać. JuŜ po raz drugi poruszamy 



10 
 

temat autyzmu na naszej komisji, ale ostatnio rozmawialiśmy o innym aspekcie tej 
powaŜnej choroby. Proszę panią radną Banach o kilka słów wprowadzenia.  
 
Radna Jolanta Banach  
Dziękuję pani przewodniczącej za wprowadzenie tego punktu do porządku obrad. 
Wydaje mi się, Ŝe oczekiwania reprezentujących fundację pań są niewielkie ale na 
tyle waŜne, Ŝe odsłaniają problem systemowy, który oznacza wyjście naprzeciw 
potrzebom niepełnosprawności. W ramach tego samego rodzaju niepełnosprawności 
są róŜne definiowane potrzeby i oczekiwania. Po rozmowach z paniami wydawało 
mi się, Ŝe ta róŜnorakość oczekiwań jest wzmocniona jeszcze pewnym 
dramatyzmem czyli dorosłe dzieci autystyczne, które bez pomocy rodzica nie 
potrafią się znaleźć  w Ŝadnym całodobowym domu pomocy jeśli by takie były. Stąd 
dla zilustrowania potrzeb tych rodziców poprosiłam panią przewodniczącą o 
podjęcie tego tematu. Trzeba wychodzić naprzeciw róŜnym potrzebom w ramach 
tej samej niepełnosprawności.  
 
Janina Kaczmar Prezes Fundacji Pomocy MłodzieŜy i Dorosłym Osobom z 
Autyzmem „PomóŜ mi Ŝyć” 
Jestem mamą 23-letniego chłopca z autyzmem, 2 lata temu załoŜyłam fundację. 
Chciałam państwa przekonać do udzielenia nam wsparcia w zakresie pozyskania 
lokalu na specjalistyczną placówkę dla dorosłych osób z autyzmem, całkowicie 
zaleŜnych. Sytuacja i potrzeby dorosłych osób z autyzmem są znane tylko 
najbliŜszym gdyŜ instytucje państwowe odpowiedzialne za niesienie pomocy nie 
zdają sobie zazwyczaj sprawy z dramatyzmu tej sytuacji. Rodziny obarczone przez 
długie lata koniecznością intensywnej terapii i opieki z reguły pozostają razem ze 
swoimi podopiecznymi w izolacji na marginesie Ŝycia społecznego. Same osoby z 
autyzmem nie  potrafią upomnieć się o swoje prawa. NaleŜą do ludzi najbardziej 
zaleŜnych od pomocy innych ze względu na ograniczone moŜliwości 
porozumiewania się, nawiązywania relacji społecznych czy podejmowania decyzji 
dotyczących kierowania własnym Ŝyciem. W prawie polskim Konstytucja gwarantuje 
obywatelom podstawowe prawa, w tym ekonomiczne i socjalne, jak prawo do 
ochrony zdrowia, prawo do nauki, prawo osób niepełnosprawnych do pomocy w 
zabezpieczeniu egzystencji, przysposobienie do pracy i komunikacji społecznej jako 
zasady ogólne, zakaz dyskryminacji, zakaz tortur oraz okrutnego, nieludzkiego, 
poniŜającego traktowania i karania. W roku 2013 polski sejm jednogłośnie przyjął 
kartę praw osób z autyzmem, która jest wiernym, choć dostosowanym do polskich 
potrzeb tłumaczeniem karty praw osób z autyzmem przyjętej przez parlament 
europejski. Główną funkcją tych aktów jest podkreślenie, Ŝe osoby z autyzmem są 
osobami o specyficznych potrzebach, często róŜnych od potrzeb innych osób 
niepełnosprawnych i ta specyfika powinna być brana pod uwagę. Fundacja działa 
od dwóch lat. Główny cel statutowy to niesienie pomocy dla młodzieŜy i dorosłych 
osób z autyzmem oraz ich rodzinom. Organizacja ta organizuje półkolonie letnie, 
po raz juŜ trzeci pozyskujemy środki na zajęcia w czasie wakacji, okresu trudnego 
dla osób z autyzmem i ich rodzin. Fundacja pozyskuje równieŜ środki na realizacje 
projektów, które w swoim załoŜeniu mają integrację osób z autyzmem i innymi 
zaburzeniami rozwojowymi. Integracja osób z autyzmem z pełnosprawnymi 
osobami nie ma, trzeba szukać sposobu aby integrować osoby z autyzmem z innymi 
niepełnosprawnościami. Autyzm jest jednym z najcięŜszych zaburzeń rozwojowych 
dotyczy on zarówno obszaru funkcjonowania człowieka i moŜe być przyczyną 
bardzo cięŜkich postaci niepełnosprawności. W autyzmie zaburzony jest obraz 
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człowieka we wszystkich sferach – sferze poznawczej, intelektualnej ale przede 
wszystkim emocjonalnej. Zaburzona jest komunikacja z otoczeniem, zarówno 
werbalna, jak i niewerbalna. Występuje szereg zaburzeń sensorycznych jak 
nadwraŜliwość wzrokowa, czy nadwraŜliwość na dotyk. Dla osoby z autyzmem 
kaŜdy bodziec z otoczenia dociera oddzielnie, a to wszystko powoduje powaŜne 
zaburzenia zachowania, natręctwa, fobie, zaburzenia snu i odŜywiania, napady 
złości, zachowania destrukcyjne, agresję i autoagresję. Dodatkowo funkcjonowanie 
utrudnia obecność sztywnych, powtarzających się stereotypowych wzorców 
zachowań aktywności lub zainteresowań. Autyzmowi bardzo często towarzyszy 
upośledzenie umysłowe w róŜnym stopniu nasilenia, wielu teŜ ma epilepsję. KaŜda 
osoba z autyzmem jest naraŜona na totalne wykluczenie społeczne. Do 24 roku 
Ŝycia obowiązuje obowiązek szkolno – edukacyjny, to jest kilka godzin poza 
domem. Po tym nie ma absolutnie Ŝadnych innych ofert placówek poniewaŜ jest to 
bardzo trudne i bardzo kosztowne. Rodzice z takimi dziećmi siedzą całymi dniami w 
domu, najgorsza sytuacja jest po 24 roku Ŝycia. Obecnie istniejące placówki typu 
warsztaty terapii zajęciowej czy środowiskowe domy pomocy nie są absolutnie 
dostosowane do potrzeb osób z autyzmem, rodzice więc nie mają moŜliwości 
przyprowadzania swoich dorosłych dzieci na jakiekolwiek zajęcia. Jak okazuje się, 
Ŝe chodzi o osobę z autyzmem często pada pytanie czy jest norma intelektualna bo 
tylko taka osoba moŜe być przyjęta, najczęściej taki długi pobyt w domu kończy się 
szpitalem psychiatrycznym a tam pasy krępujące, naduŜywanie leków 
psychotropowych, przemoc fizyczna od innych pacjentów. A wszystko z powodu 
braku odpowiednich placówek przystosowanych do ich potrzeb. Fundacja zwraca 
się do państwa o pomoc w pozyskaniu lokalu, budynku, w którym poprowadzi 
specjalistyczną placówkę dla dorosłych osób z autyzmem, a w niej – warsztaty 
zajęciowe dostosowane do potrzeb, które będą budowały i rozwijały 
samodzielność, samoobsługę i kompetencje społeczne w zakresie komunikacji, 
gospodarowania czasem, funkcjonowania w grupie, w przestrzeni publicznej, 
radzenia sobie bez ciągłej obecności rodzica, opiekuna, radzenia sobie w róŜnych 
gronach społecznych i środowiskach. Wykwalifikowana kadra w szczególnym 
wywiadzie i analizie kaŜdej osoby opracuje aktualne i indywidualne plany 
działania, które pozwolą na optymalne wsparcie dla tych osób. Wsparcie 
prowadzone będzie w trybie zajęć grupowych i indywidualnych. Indywidualny 
rodzaj terapii będzie dostosowany do kaŜdej osoby i będzie wynikał z wnikliwej 
całościowej analizy zachowań i osobistych moŜliwości. Poza tym w placówce będzie 
prowadzone krótkotrwałe rodzicielstwo na wypadek choroby rodzica lub opiekuna. 
Obecnie nie ma takiej placówki w trójmieście. Rodzice nie mogą podjąć się 
leczenia w szpitalu z uwagi na brak opieki nad ich dzieckiem w czasie pobytu w 
szpitalu. 5 czerwca wraz z innymi rodzicami i przedstawicielami organizacji 
pozarządowych byliśmy w Warszawie na debacie poświęconej osobom z autyzmem 
w Polsce. Była to debata zorganizowana przez Fundację Synapsis pod patronatem 
parlamentarnej grupy ds. autyzmu. W spotkaniu wziął udział m.in. pełnomocnik ds. 
osób niepełnosprawnych, który stwierdził, Ŝe o pomoc dla osób niepełnosprawnych 
z autyzmem naleŜy się zwrócić do władz lokalnych. Rząd obiecał nam zmianę ustaw 
ale czy to uczyni czas pokaŜe. Będziemy tego pilnować bardzo uwaŜnie bo wygodne 
Ŝycie naszych dorosłych dzieci jest dla nas najwaŜniejsze. Mało kto bierze pod 
uwagę tzw. koszty zaniechania jakie powstają przy braku wsparcia dla tej grupy 
ludzi niepełnosprawnych dlatego kaŜda inicjatywa w tym trudnym temacie powinna 
liczyć na wsparcie i pomoc dlatego jeszcze raz bardzo proszę i dziękuję za 
wysłuchanie.  
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Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Cały problem nie polega na tym Ŝeby znaleźć lokal do prowadzenia tego typu 
działalności, tylko Ŝeby znaleźć pieniądze na realizację tej działalności. Tak jak 
opisano standard i znaleziono sposób finansowania na szereg innych działań typu 
środowiskowe domy samopomocy, tak na tego typu wsparcie trzeba skonstruować 
standard, ocenić ile to będzie kosztować i znaleźć sposób finansowania. Czas 
edukacyjny został juŜ zaopiekowany. Wiemy dokładnie poprzez uwagi, które zostały 
przyjęte jak obudować edukację róŜnie niepełnosprawnych osób. W kwestii 
dorosłości poza konstrukcją domów pomocy społecznej dostępnych dla osób 
niepełnosprawnych nie wymagających aŜ takiego zindywidualizowanego wsparcia 
jak osoby dorosłe z autyzmem. Dla części ten pomysł z mieszkalnictwem 
chronionym, który realizować będzie pani Rybicka, do którego miasto się takŜe 
dołoŜyło dając działkę na budowę i będzie się dokładało do realizacji tego 
standardu to jest zupełnie inna usługa aniŜeli ta, której potrzebują osoby z 
głębszymi trudnościami. Tamten standard wygląda zupełnie inaczej i nie jest to 
tylko kwestią działki czy domu, jest to kwestią znalezienia podmiotu, który potrafi 
taki standard zrealizować, potrafi wyliczyć jakie pieniądze to musi kosztować i 
kwestia kolejna znalezienia linii finansowania tego typu świadczenia.  To jest tak, 
Ŝe świadczenie pt. dom pomocy społecznej składa się z kwoty, która jest zadaniem 
rządowym i jest wspierana tą ścieŜką ale składa się takŜe z odpłatności uczestnika i 
z takiej konsekwencji, Ŝe jeśli są osoby zobowiązane do alimentacji, to się te 
pieniądze składa z ich odpłatności, a jeśli nie to jest nieuporządkowaną linią 
szukania finansowania takiego zadania. Nawet nie wiemy dobrze ile powinien taki 
standard kosztować. Tak jak udało się tę część czasu edukacyjnego w miarę 
zorganizować teŜ nie do końca jesteśmy z niej zadowoleni bo państwo sami 
doświadczacie takich historii co robić w czasie wakacji. Rozmawiałyśmy o tym 
wielokrotnie jaką krzywdą jest zaniechanie pewnych działań w tych przerwach 
edukacyjnych. To są wszystko bardzo skomplikowane rzeczy, które jednak trzeba 
próbować podjąć. Ten zespół parlamentarny funkcjonujący przy Ministerstwie Pracy 
i Spraw Społecznych próbuje przekonać tych, który obudowują to prawnie i 
wskazują ścieŜkę jaką powinien pieniądz publiczny pójść. JeŜeli ta ścieŜka nie jest 
w jednoznaczny sposób wyznaczona, to jesteście państwo zaleŜni od łaski i 
kondycji lepszej czy gorszej samorządu. To musi być włączony w system 
finansowania przyjęty jako reguła, która się naleŜy. Jesteśmy po wizycie ekipy 
biura Rzecznika Praw Obywatelskich. Pani się słusznie powołuje na konwencję 
praw, która się mieści w całości w konwencji praw osób niepełnosprawnych. Nasz 
sejm przyjął tę konwencję i powierzył czuwanie nad monitorowaniem wdraŜania 
tej konwencji Biuru RPO, które powinno pokazywać gdzie jesteśmy i jakie działania 
podejmujemy na rzecz wdraŜania. Trzeba po prostu pilnować tych wszystkich 
ścieŜek, które prowadzą nas do nadania tego działania, które w sposób pełny i 
satysfakcjonujący wesprze państwa. Jest tych moŜliwości w tej chwili duŜo więcej. 
Deklaruję pełne zaangaŜowanie naszego samorządu w realizację tego zadania. Ja 
się spotkałam z zespołem parlamentarnym, musimy po prostu bardzo intensywnie 
działać. Nie jest kwestią podjęcia uchwały przez samorząd, to jest kwestia 
systemowego rozwiązania, które musi zostać przyjęte. Kwestia tej działki, czy 
lokalu jest najmniej istotna. NajwaŜniejsze jest to Ŝeby wiedzieć jak i za jakie 
środki, w jakim standardzie naleŜy to świadczenie realizować.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek komisji 
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Zgadzam się z tym co powiedziała pani prezydent. Musi być system czyli muszą się 
znaleźć zapisy ustawowe, które pozwolą funkcjonować samorządom. Zgadzam się z 
panią prezydent, Ŝe budynek jest tu najmniejszym problemem bo jeszcze jest do 
tego potrzebna wyspecjalizowana kadra, ale od czegoś trzeba zacząć. Musi powstać 
albo nowa ustawa albo naleŜy wprowadzić zmiany do obecnej. Trzeba pomyśleć kto 
się potem zajmie dziećmi po śmierci rodziców. Musi się znaleźć bardzo silne lobby, 
które spowoduje, Ŝe ten autyzm na poziomie centralnym będzie tak doskwierał w 
parlamencie, Ŝe problem będzie musiał być rozwiązany. Sam budynek to jest 
maleńka cegiełka w problemie.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Mam uzasadnione zaufanie do działania Biura RPO i tego monitoringu. Gdyby nie 
czas wcześniejszy rzecznika Zolla, nie byłoby wczesnej interwencji i wczesnego  
wspomagania jako standardu, który został kupiony i wszedł w system zarówno NFZ, 
jak i w system edukacyjny. To jest jedyna ścieŜka Ŝeby coś było nie tylko łaską w 
jednym miejscu w Polsce, tylko Ŝeby weszło w systemowe zobowiązania, które 
określone podmioty muszą podejmować bo to jest kwestia nie tylko zobowiązania 
ze strony samorządu, tylko całej opieki zdrowotnej. To się musi znaleźć w 
rozwiązaniach duŜo szerszych. Chodźmy koło tego wszyscy wspólnie i nie 
odpuszczajmy. Mamy równieŜ wielu upośledzonych ruchowo z wieloma wadami, 
którzy po zakończeniu edukacji są w dokładnie takiej samej sytuacji. Mamy 
młodych ludzi z cięŜkimi zaburzeniami psychicznymi, którzy takŜe są w tej samej 
sytuacji.  
 
Radna Jolanta Banach  
Nieustannie doświadczam takiej przykrości, która polega na tym, Ŝe zbyt często 
uŜywa się określenia system wtedy kiedy sprawy są problemowe. Póki co, chcę 
zwrócić uwagę, Ŝe system na tym polegał, Ŝe zdecentrowaliśmy politykę społeczną 
wraz ze standardami w niektórych obszarach. O ile standardy edukacyjne są 
wyznaczane przepisami oświaty, o tyle standardy w zakresie ośrodków wsparcia i 
róŜnych ich form w ustawie o pomocy społecznej są określane przez samorząd. Z 
jednej strony samorządy nie chcą standardu, a z drugiej opierają się na 
perspektywie zmiany prawa czy systemowych rozwiązań, które przyjdą z centrali. 
Standardy ilościowe i jakościowe w Polsce Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu są 
teŜ kwestionowane bo one kosztują, za tym musiałoby iść finansowanie centralne. 
W ustawie o pomocy społecznej ośrodki wsparcia mają róŜne formy. Mogą być 
prowadzone w formie dziennych ośrodków pobytu, mogą być prowadzone w formie 
środowiskowych domów samopomocy, klubów samopomocy i standardy zarówno 
finansowe, jak i standardy opieki w tym względzie określa samorząd. Póki co 
powinniśmy przymierzać się do tworzenia ośrodków wsparcia, które wyjdą 
naprzeciw róŜnym potrzebom niepełnosprawności. Nie ma Ŝadnych przeszkód 
prawnych Ŝeby ta ścieŜka finansowania zakładała pewien montaŜ zarówno 
pieniędzy samorządowych, unijnych jak i rodziców. Problemem są standardy opieki, 
które trzeba opracować. TakŜe zachęcam do tego Ŝeby nie oglądając się na ten 
mityczny system rozpocząć prace na przykład wykorzystania tych środków w nowej 
perspektywie przeznaczonych na tworzenie nowych miejsc pracy w usługach.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
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Ja się zgadzam, Ŝe trzeba coś zacząć robić ale to nie jest tak, Ŝe się w tej kwestii 
nic nie dzieje, próbujemy się angaŜować w te formy wakacyjne, których paniom 
brakowało.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Czy my nie moŜemy zrobić tego pilotaŜowo tak, jak to czasem robimy na przykład z 
klubami samopomocy? 
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora MOPR Gdańsk 
MoŜna to zrobić pilotaŜowo ale trzeba na to znaleźć finansowanie. Tak jak w 
przypadku klubów samopomocy dla osób z innymi niepełnosprawnościami , czy 
seniorów to są niewielkie pieniądze to w przypadku osób z autyzmem to są 
pieniądze ogromne.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Rodzice potrzebują chociaŜ paru godzin dla siebie, bo to jest praca przez 24 
godziny więc moŜe rozwaŜmy taką pomoc krótkoterminową? 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Ale taką krótkoterminową pomoc to środowisko otrzymuje.  
 
Wioletta Uławska – Wiceprzewodnicząca Stowarzyszenia Pomocy Osobom 
Autystycznym w Gdańsku 
W przypadku specjalistycznej usługi opiekuńczej jest ten problem, Ŝe realizujemy 
tę usługę od 2007 roku. Nasze stowarzyszenie realizuje tę usługę na rzecz 
mieszkańców dotkniętych autyzmem. Problem polega na tym, Ŝe tutaj decyduje 
kryterium odpłatności za usługę więc nie dla wszystkich rodziców jest ona 
dostępna. Część rodziców, gdzie dochód jest większy niŜ 1300 zł na osobę to 
oznacza 100% odpłatności, nie odlicza się od dochodu wydatków poniesionych z 
podniesionymi kosztami funkcjonowania niepełnosprawnego dziecka czy chociaŜby 
z kredytami, które ma dana rodzina. Więc owszem ta usługa jest ale nie wszystkie 
rodziny mogą  z niej korzystać. Faktycznie moŜna ją połączyć z usługą edukacyjną 
dzięki czemu osoba z autyzmem moŜe nawet do 8 godzin dziennie być na terenie 
placówki. U nas te usługi realizowane są na terenie placówek jako zachowanie 
ciągłości oddziaływań terapeutycznych, opiekuńczych czy edukacyjnych więc to 
stwarza moŜliwość rodzicom, którzy pracują Ŝeby mogli pracować w tempie, w 
jakim pracują albo jeŜeli rodzice są hospitalizowani. Niemniej jednak nie jest to 
rozwiązanie dobre do końca, jest to zadanie zlecone z administracji rządowej więc 
ta ilość godzin teŜ jest niewystarczająca Ŝeby faktycznie zaspokoić te wszystkie 
potrzeby osób z autyzmem, które są.  Jeśli chodzi o rok 2014 według stanu na 31 
maja z tej formy pomocy korzysta ok. 85 klientów. Są to osoby od 3 roku Ŝycia do 
późnego okresu Ŝycia. Średni wymiar miesięczny to jest ok. 18 godzin. Bywały lata, 
Ŝe było ok. 40, 60 godzin. Czasami jest tak, Ŝe w ostatnim kwartale te środki są 
dodatkowo dodawane ale cały czas jest to niepewność. Co raz więcej dzieci jest 
diagnozowanych, co raz więcej rodzin ubiega się o tego typu pomoc w ośrodkach 
pomocy społecznej. Zaczynaliśmy od kilkunastu osób.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
A dla ilu osób taka pomoc jest potrzebna?  
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Janina Kaczmar Prezes Fundacji Pomocy MłodzieŜy i Dorosłym Osobom z 
Autyzmem „PomóŜ mi Ŝyć” 
W ciągu najbliŜszego roku od 6 do 10 osób. Oczekiwanie na DPS trwa kilka lat, sama 
czekam juŜ 3 lata i dostałam informacje, Ŝe to jeszcze potrwa od 5 do 7 lat. Mama, 
która w tym roku zgłosiła dziecko do DPSu bo ma operację i nie wie czy wróci z 
tego szpitala musi czekać 12 lat na DPS i to dziecko trafi do szpitala 
psychiatrycznego i będzie przerzucane. Ja kiedyś mówiłam o takim pomyśle Ŝeby 
ok. 20 roku Ŝycia kiedy jeszcze jest wysoka dotacja dziecko oddelegować nie 
szukając dodatkowych pieniędzy na placówki istniejące Ŝeby on się tam 
przystosowywał. Dzięki temu, Ŝe łączę te usługi specjalistyczne wydłuŜam pobyt 
syna w specjalnej szkole w Nowym Porcie gdzie moŜe być na świetlicy i 
osiągnęliśmy juŜ 3 noce w internacie, co jest duŜym sukcesem. Nikomu nie zagraŜa, 
integruje się z osobami, które mają upośledzenie w stopniu umiarkowanym, a ja 
mogę coś zrobić. Ale to wszystko się skończy kiedy skończy 24 rok Ŝycia i będzie 
siedział w domu. Mamy za sobą 13 pobytów w szpitalu psychiatrycznym więc wiem 
o czym mówię. Chciałabym skorzystać z takiego wsparcia gdzie chodziłby na 
warsztaty i brał to do domu.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
My teraz na komisji tego nie rozstrzygniemy, dlatego proponuję spotkać się w 
innym terminie. Jest to obszerny temat i kaŜdy ma coś do powiedzenia.   
 
Wioletta Uławska – Wiceprzewodnicząca Stowarzyszenia Pomocy Osobom 
Autystycznym w Gdańsku 
Zarządzeniem prezydenta został powołany miejski program pomocy osobom 
autystycznym i ich rodzinom na lata 2010-2013. Niestety od roku czasu nic w tym 
programie się nie dzieje, myśmy jako środowisko pokładali wiele nadziei w tym 
programie. To , o czym mówimy, te wszystkie działania my mamy wiedzę na ten 
temat jak opisać standard. Nasze stowarzyszenie juŜ od 15 lat prowadzi jedną 
placówkę w Gdyni dla dorosłych osób z autyzmem, a drugą od 5 lat w Gdańsku, 
trzecia jest wyremontowana. Jesteśmy świadomi jak te placówki prowadzić, jaki 
jest faktyczny koszt utrzymania w tej placówce, to jest bardzo duŜy wysiłek 
organizacyjny, finansowy jest wiele źródeł finansowania, to jest finansowanie 
lokalne, to są zadania zlecone z PFRONu, to są środki unijne w ramach poddziałania 
7.2.1., które niestety na co raz bardziej ostre zapisy wytycznych, które mówią o 
tym, Ŝe trzeba osiągnąć wskaźnik efektywności zatrudnieniowej. My nie 
przystępujemy juŜ do tych projektów. To jest teŜ dla nas duŜa bolączka i co 
najgorsze z rozmów z wiceministrem rozwoju regionalnego wynika, Ŝe tendencje 
komisji unii europejskiej będą szły w tym kierunku Ŝeby te efekty twarde osiągać. 
Grupa naszych osób z autyzmem i z ruchową niepełnosprawnością nie jest w stanie 
tych rezultatów osiągnąć w ogóle. 20% to jest minimum, które naleŜy wykazać przy 
realizacji tych projektów więc z tego powodu nie przystępujemy do ich realizacji. 
To jest teŜ dla nas bardzo duŜe obciąŜenie bo tracimy bardzo powaŜne źródło 
finansowania. więc na państwa ustalenia, Ŝe trzeba ustanowić standardy słuŜymy 
pomocą, wiemy jak to zrobić, jeśli chodzi o szacowanie kosztów równieŜ.  
 
Po krótkiej dyskusji ustalono termin spotkania na 7 lipca o godz. 12:00, celem 
kontynuowania tematu.   
 
     PUNKT 12 
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Wyniki badań na temat kondycji III sektora  
 
Pani Magldalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM przedstawiła informację, która stanowi załącznik nr 21 do 
protokołu.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Co chwilę przewijał się wątek wkładu własnego, my udzielamy poŜyczek na wkład 
własny? 
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM 
Na wkład własny w budŜecie Biura Prezydenta ds. Kultury są środki i tam jest 
specjalny konkurs dedykowany temu zadaniu, natomiast w naszym budŜecie takich 
środków nie ma. Udzielamy poŜyczek organizacjom, i to są zawsze indywidualne 
decyzje prezydenta w uzgodnieniu z panią skarbnik, one dotyczą płynności 
finansowej organizacji w projektach zewnętrznych gdzie jest wydatkowanie 
rozliczanych środków. Czasami jest tak, Ŝe środki są nierozliczane, organizacja 
traci płynność i wtedy zwraca się do nas o poŜyczkę.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Dlaczego w „kulturze” jest to systemowo zapisane i oni to mają u siebie, a u was 
nie ma?  
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM 
Kultura ma więcej środków na współpracę z organizacjami, jest teŜ wiele celów, 
które są realizowane na poziomie miejskim. W kulturze jest wiele programów, 
które mogą być realizowane z zewnątrz, głównie z ministerstwa. W programach 
społecznych głównie w tych ze środków europejskich na ogół jest 100% 
dofinansowanie więc nie było takiego silnego lobbingu na to Ŝeby taki priorytet w 
naszym budŜecie się znalazł.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ale zazwyczaj jak się jakaś organizacja do was zgłasza, to otrzymują poŜyczki? 
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM 
Ten mechanizm moŜe zadziałać poniewaŜ jeŜeli projekt się lokuje w naszych 
priorytetach, to organizacja moŜe go złoŜyć i moŜe dostać dofinansowanie, moŜe 
pokazać, Ŝe projekt jest złoŜony gdzieś indziej i Ŝe się ubiega o środki. Komisja 
konkursowa bardzo pozytywnie patrzy na takie projekty przy ich rozpatrywaniu. 
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
A jak były realizowane projekty dotyczące rewitalizacji Nowego Portu? 
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM 
Partnerzy społeczni, którzy byli w tych projektach, podpisywali osobne umowy z 
urzędem marszałkowskim i tam właśnie był ten moment utraty płynności 
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finansowej, Ŝe proces rozliczania projektu w urzędzie był tak długi, a organizacja 
musiała cały czas projekt realizować Ŝeby w ogóle go wykonać. W związku z tym 
musiała skądś czerpać środki Ŝeby tę płynność finansową zachować.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
MoŜe rzeczywiście poŜyczki na wkład własny są jakimś rozwiązaniem?   
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM 
PoŜyczki na wkład własny niewiele załatwiają, powinien być wkład własny z 
budŜetu miejskiego. PoŜyczkę moŜemy dać kiedy organizacja ma zagwarantowaną 
dotację ale kiedy nie spływają pieniądze. Natomiast w momencie kiedy my im 
mamy poŜyczyć na wkład własny, to oni po zakończeniu projektu stoją pod ścianą.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Dlatego dobrym rozwiązaniem będą te konsorcja, o których pan mówił.  
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
NajbliŜsze miesiące pokaŜą czy to będzie dobry pomysł.  
 
     PUNKT 13 
Stan przygotowań do pozyskiwania środków europejskich, z uwzględnieniem obszarów 
tematycznych, które są dla nas priorytetowe. 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
To jest dosyć skomplikowana sprawa bo przyzwyczailiśmy się do pozyskiwania tych 
środków drogą rozmaitych przedsięwzięć, rozpisanych priorytetów, celów 
strategicznych drogą konkursu. Teraz od konkursów się odchodzi. Generalnie środki 
mają sprzyjać rozwojowi regionalnemu i rozwiązywaniu wspólnie problemów. W 
związku z tym pierwszą rzeczą przyjętą była strategia rozwoju i wyznaczono 6 
programów operacyjnych. Realizacja tego co zapisaliśmy w tym programie będzie 
realizacją partnerską. Będziemy szukać partnerstw terytorialnych, które pozwolą 
na efektywniejszą wspólną realizację poszczególnych zadań. W tej konwencji 
programów operacyjnych traktujemy głównie programy, które dotyczą zdrowia i 
edukacji jeśli patrzeć na ten aspekt społeczny. W edukacji zaangaŜowaliśmy się w 
zespoły, które realizują cel operacyjny, który nazywa się podwójny system edukacji 
i tam angaŜujemy się w projekty wspierające, w projekty ścieŜek edukacyjnych 
zaadresowanych do dzieci i młodzieŜy niepełnosprawnej. Nad tymi projektami w 
tej chwili pracujemy. Natomiast pracujemy z trochę wyprzedzeniem bo strategia 
rozwoju województwa realizowana jest przez tzw. RPO czyli Regionalny Program 
Operacyjny. On jest w tej chwili przedmiotem badań komisji europejskiej i dopiero 
pod koniec roku będziemy wiedzieć ostatecznie co zostanie zaakceptowane i jak 
zostanie zaakceptowany ten wstępny podział środków, który zaproponowaliśmy i tu 
mogą być moŜliwe wszelkie przesunięcia. Czas pokaŜe jak dalece jesteśmy w stanie 
zrealizować to co sobie przygotujemy i zapiszemy. Podobna historia dotyczy 
projektów, które są realizowane drogą strategii zintegrowanych inwestycji 
terytorialnych. W tej chwili pracujemy nad pomysłami, przedsięwzięciami, które  w 
tej strategii zostały posadowione, a strategii jeszcze nie ma. Ale z drugiej strony 
nie wydaje nam się złym sposobem bo trochę to jest tak, Ŝe jak myśmy zasiedli 
wszyscy razem do budowania strategii, a dopiero potem myśleli o tym czego nam 
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potrzeba i jakie działania są, to często się od góry buduje taki dokument. Daje to 
poczucie większego wpływu na to co się zadzieje, tyle tylko, Ŝe zbyt wielu 
chętnych do angaŜowania się w tę pracę nie ma. W tej chwili pracujemy nad 
projektem dotyczącym Centrum Zdrowia Psychicznego tzn. takiej oferty 
kompleksowej całościowej, która dałaby szanse osobie z zaburzeniami 
psychicznymi znaleźć swoje miejsce w Ŝyciu społecznym do realizacji siebie. 
Mocujemy się z projektem zdrowotnym, zaproponowaliśmy projekt obejmujący 
profilaktykę kondycję zdrowotną osób na rynku pracy dorosłych pracujących. 
Wyszliśmy z załoŜenia, Ŝe czeka nas stare społeczeństwo i musimy jak najdłuŜej 
zachować kondycję pracując i o tę kondycję  trzeba się zatroszczyć. Pokazały nam 
projekty profilaktyki adresowane do dzieci i młodzieŜy jakimi skutecznymi drogami 
się to realizuje i spróbujemy pociągnąć to doświadczenie dalej angaŜując w to 
środowisko medyczne. Mocowanie się polega na tym, Ŝe inne cele przyświecają 
samorządom i samorządy mają teŜ inne moŜliwości angaŜowania się, my nie 
leczymy, my tworzymy warunki. Natomiast podmioty zajmujące się leczeniem 
mocują się z nami bo chcieliby bardziej te pieniądze na leczenie. Trzeci obszar, w 
którym się angaŜujemy to jest integracja społeczna i tutaj takŜe mamy trochę 
mocowań przed sobą.  
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
To jest największa fiszka kwotowo. Od poprzedniego podejścia róŜni się tym, Ŝe 
teraz oczekują od nas myślenia wskaźnikowego. Nie wystarczy określenie, Ŝe 
będzie wzrost, tylko chcę Ŝeby w tym obszarze miękkim procesowym 
kwantyfikować.  Fiszka integracyjna pobudziła wyobraźnię wszystkich i tu jest 
najwięcej podmiotów, które sobie w głowie dzielą te środki. Jest teŜ polaryzacja na 
linii gdańsko-gdyńskiej i się gdzieś tam przejawia. Co prawda ta polaryzacja nie 
wynika z naszego podejścia, dosyć otwarcie staramy się wystawić jako negocjatora 
regionalną organizację pozarządową, która w tej fiszce bardzo duŜy wkład ma, to 
jest Regionalne Centrum Wolontariatu. Skończyła się nam ta pierwsza perspektywa 
finansowania, część organizacji właśnie pokończyła projekty albo je kończy i są w 
takim etapie przejściowym. Druga perspektywa jeszcze nie ruszyła, część 
projektów się kończy, ostatnie rozliczenia będą trwały za chwilę i będzie taki 
moment, Ŝe one mogą nie mieć ciągłości dla podtrzymania. W gdańskich 
organizacjach juŜ się zaczęło pozbywanie etatów, które były opłacane w ramach 
tych projektów. Stąd chcielibyśmy uruchomić te pozagminne ministerialne czy 
erasmusowe środki.  
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Współpracy w Wydziale Rozwoju 
Społecznego UM 
Cała fiszka opiera się na koncepcji animacji lokalnej i wzmocnienia realizacji usług 
społecznych jak najbliŜej osoby czyli stworzenie takich centrów lokalnych wg 
modelu domu sąsiedzkiego i teraz projekt musi mieć wymiar metropolitarny i w 
związku z tym będzie wymodelowane metropolitarnie usługi społeczne natomiast 
będą się zawierały partnerstwa powiatowe dla wymodelowania na poziomie 
powiatów jak szczegółowo ten projekt miałby być realizowany. W Gdańsku model 
domów sąsiedzkich, czy tzw. centrów dzielnicowych jest mocno rozwinięty ale inne 
części  metropolii dopiero będą raczkować, jak to wygląda, jak będzie wyglądał ten 
podział. KaŜdy uczestnik ma zapewne swój pomysł, nie moŜna wymodelować 
samego centrum bo my myślimy nie w kategoriach, Ŝe coś nowego będzie 
powstawać tylko teŜ wykorzystania istniejących zasobów i są teŜ powiaty, które 
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bardzo mocno chciałyby to ulokować w konkretnym miejscu i na konkretnej rzeczy 
otrzymać środki. W związku z tym idziemy w tej chwili w kierunku takich 
projektów na powiaty z wachlarzem usług społecznych do wyboru. Określiliśmy 
kilka grup beneficjentów, które mogłyby z tego korzystać i młodzieŜ, 
 i osoby starsze, i osoby niepełnosprawne, przy czym z osobami starszymi jest 
trochę dyskusyjna kwestia poniewaŜ osoby starsze nie są beneficjentami EFS. Oni 
są w minimalnym zakresie integracji społecznej ale  generalnie nie są.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Czas finansowania jest niełatwym czasem, w tej chwili spotykamy się na ogromnej 
ilości rozmaitych warsztatów, seminariów, Ŝeby nauczyć się współpracy. Ten wymiar 
partnerski, wymagający współpracy jest duŜo większy niŜ był kiedykolwiek. To ma 
swój sens bo jak patrzymy wstecz na stare oprogramowania, to tam poszły bardzo 
duŜe pieniądze, bardzo małe punktowe projekty i nie złoŜyło się to na taki rozwój 
regionalny. To jest bardzo trudna lekcja, teraz staramy się mieć przed sobą 
„zitowskie” warsztaty gdzie będziemy się starali przekonać twórców strategii do 
swojego myślenia.   
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
RóŜnica z poprzednim oprogramowaniem jest taka, Ŝe teraz powstają te fiszki, 
projekty czyli to się opracowuje tutaj,  tutaj jest zespół tworzący strategię i to są 
eksperci zupełnie zewnętrzni.  
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Kiedy będziecie gotowi z podsumowaniem co zostało przygotowanie?  
 
Grzegorz Szczuka - Z-ca Dyrektora WRS ds. Strategii i Analiz 
Najwcześniej pod koniec roku.  
 
     PUNKT 14 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja.  
 
Sprawy bieŜące: 
 
Radna Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ostatnio w ramach interwencji zgłosiła się do mnie osoba, która chciała w Gdańsku 
realizować projekt domu dla małoletnich matek. Na początku podeszłam do 
pomysłu sceptycznie, bo myślałam, Ŝe problem jest niszowy. Ale okazało się, Ŝe 
tylko w jej domu są obecnie aŜ 3 dziewczyny małoletnie, które juŜ są matkami albo 
nimi zostaną. MOPR nie mógł przyjąć tego projektu, chociaŜ merytorycznie został 
on oceniony bardzo wysoko, poniewaŜ są potrzebne pewne zmiany prawne. 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Jest taki konkurs, który para prezydencka ogłosiła pt. „Dobry klimat dla rodziny”. 
Dano wyróŜnienie takiemu projektowi realizowanemu na Śląsku, w tym projekcie 
pokazuje się róŜne projekty adresowane do rodziny podnoszące bardzo znaczącą tę 
kwestię. Myślę, Ŝe warto by było skontaktować tę dziewczynę z tą placówką. 
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora MOPR w Gdańsku 
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Rzecznik Praw Dziecka stoi na stanowisku, Ŝe placówkę, w której przebywa 
młodociana matka powinno się wesprzeć dodatkowym opiekunem dla tego dziecka, 
a nie tworzyć dodatkową placówkę.   
 
Nie było wolnych wniosków i korespondencji.  
 
Posiedzenie zakończono o godz. 19:10.  
 
       Przewodnicząca Komisji  
        Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia RMG 
 
          Beata Dunajewska – Daszczyńska 
 
 
Protokołowała: 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 


